
determinats problemes en un mateix nivell de
dificultat per a cursos diferents.

Aquest article ha servit per evidenciar que,
tot i que s’ha fet una valoració prèvia per part
dels professors de cada nació que han proposat
els problemes i s’ha treballat en la trobada
internacional, malgrat que després la tasca
d’anàlisi de la comissió local s’ha fet amb molta
intensitat, i encara que s’ha posat la màxima
cura en la redacció correcta (lingǘısticament

i matemàticament) de cada enunciat, hem de
concloure que preveure si un problema «serà
fàcil» o «serà dif́ıcil» és, en alguns casos,
molt més complicat del que aparentment pot
semblar. Veiem que la valoració del nivell de
dificultat d’un problema sempre té un fort
component subjectiu, les reflexions que hem
apuntat volen ser un intent per apropar-nos més
a la realitat del conjunt de participants en la
prova Cangur.

Converses a dues bandes
Marta Berini i Llúıs Almor
Albert Avinyó
Editor de la SCM/Not́ıcies

Aprofitant que el mes d’octubre passat Marta
Berini va deixar el seu càrrec a la Junta Direc-
tiva de l’Associació Kangourou sans Frontières
(AKSF), li vam demanar de mantenir una
conversa perquè ens expliqués el funcionament
d’aquest òrgan, les seves particularitats i la seva
història. I qui millor per fer de conversador
amb la Marta que Llúıs Almor, professor jubilat
de l’Institut de la Garriga, amic i company
d’aventures en les reunions anuals de l’AKSF.

Llúıs: Marta, després de deixar el càrrec a la
reunió anual que es va dur a terme aquest any
a Lucerna, com et trobes, molt descansada, oi?

Marta: Descans total! Molt relaxada perquè
els darrers anys han estat molt dif́ıcils i amb
molta feina. Hem hagut de revisar tots els re-
glaments, totes les lleis. Hi havia discrepàncies
fins i tot entre els documents inicials en anglès
i francès i, a més, alguns päısos estaven en
contra d’alguns punts. Han estat unes reunions
llargúıssimes, fins i tot vam haver de convocar
una reunió extra al mes de maig a Barcelona
per acabar de tractar temes del reglament. Van
ser molt dif́ıcils de portar però ara ja està tot
fet.

L: Dius que hi havia discrepàncies entre els do-
cuments primerencs, però, si us plau, explica’ns
com va començar tot això del Cangur.
M: A principis dels vuitanta, Peter O’Ha-
lloran, professor de matemàtiques de Sydney,
va implementar un nou tipus de joc a les
escoles australianes: un qüestionari de respostes

d’elecció múltiple per a alumnes de 13 i 14
anys i corregit per ordinador. Això va permetre
que milers d’alumnes hi participessin al mateix
temps. Va ser un gran èxit per al Concurs Na-
cional de Matemàtiques d’Austràlia. El 1991,
dos professors francesos, André Deledicq i Jean-
Pierre Boudine, que havien conegut l’existència
d’aquesta competició a través del professor
Claude Deschamps, van decidir iniciar la com-
petició a França.

L: I per això es diu Cangur, per retre homenat-
ge al Peter?
M: Śı, efectivament. Sense aquest origen no
s’entén el perquè del nom.

L: I després?
M: En la primera edició francesa, van partici-
par 120.000 joves de 13 i 14 anys (anomenat
nivell cadet). Des que es va ampliar la prova,
tant a l’alumnat jove com als i les estudiants
de batxillerat, un seguit de 21 päısos europeus
van incorporar-se al Kangourou sans Frontières.
El juny del 1993, la Junta del Kangourou
francès va convocar una reunió europea a
Paŕıs, a la qual es va convidar el professorat
que organitzava concursos de matemàtiques a
päısos europeus.

L: Catalunya no hi va assistir en aquell mo-
ment?
M: No. Van ser set päısos: Bielorússia, Hongria,
Holanda, Polònia, Romania, Rússia i Espanya.
Més tard, el juny de 1994 a Estrasburg, l’As-
semblea General de delegats, aleshores de deu
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päısos europeus, va decidir crear l’Associació
Kangourou sans Frontières (AKSF).

L: I Catalunya s’hi va incorporar, crec recordar,
l’any 1995 o 1996...
M: No exactament. El 1995 es va conèixer
l’existència d’una competició matemàtica cone-
guda com a Kangourou a través del professor
Francisco Bellot representant d’Espanya a les
Olimṕıades Internacionals de Matemàtiques.
La idea va agradar a Josep Grané, que era
un dels representants catalans a l’Olimṕıada i
va portar la idea a casa nostra. Ràpidament,
Antoni Gomà va decidir fer una enquesta als
centres escolars catalans de secundària després
d’enviar-los les proves de cursos anteriors per
tal que les coneguessin i diguessin si trobaven
adequada aquesta competició. El professorat de
molts centres va respondre més que afirmativa-
ment, jo diria que de manera entusiasta, a la
participació en la prova i el 1996 va tenir lloc la
primera prova Cangur a Catalunya amb 1.313
participants. El 1998 es va prendre part com a
convidat a la reunió anual que aquell any es va
fer a Ljubljana (Eslovènia).

L: I en aquestes reunions anuals, que encara es
continuen duent a terme, què es fa?
M: En aquestes reunions, a més de decidir els
problemes del proper Cangur, es convida els
päısos o les organitzacions que hi volen formar
part. Se’ls pregunta quina o quines associacions
hi ha al darrere, en quines edats volen fer la
prova o, per exemple, si pensen cobrar una
quota de participació. Un cop avaluada la
informació, la Junta Directiva decideix si en
poden formar part o no.

L: I Catalunya quan va ser acceptada com a
membre de ple dret?
M: A l’Assemblea General Anual de l’AKSF
que es va fer a Valladolid el 1999 es va acceptar
a Catalunya com a membre provisional de
l’associació però va ser el 20 d’octubre de 2000 a
la reunió de Celakovice (República Txeca) en la
qual Catalunya va ser acceptada com a membre
de ple dret.

L: I després?
M: L’any 2001 vaig anar a la reunió anual
que es va fer a Romania, després vaig estar
dos anys sense anar-hi i vaig tornar al 2004
a la reunió de Berĺın, en la qual els catalans
vam fer la proposta de dur a terme una

d’aquestes reunions generals (annual meeting)
a Barcelona.

L: De fet, jo crec que la majoria dels membres
no sabien ben bé que era Catalunya fins que
vam presentar aquesta proposta. Està clar que
hi va haver un abans i un després d’això. Que,
si no recordo malament, el fet de l’acceptació de
la proposta catalana va ser el motiu pel qual tu
vas entrar a formar part de la Junta Directiva.
M: No exactament. El 2004, a Berĺın, ens vam
oferir per ser seu de l’Assemblea General Anual
de l’Associació de l’AKSF l’any 2006. El 2005,
a Bulgària, vam explicar com es desenvoluparia
la reunió que va tenir lloc a Barcelona a
l’octubre del 2006. Aleshores, Antoni Gomà va
ser membre de la junta de l’AKSF el 2005,
2006 i 2007, perquè el reglament estableix que
si un páıs organitza la reunió anual l’any n,
aleshores l’any n − 1, l’any n i l’any n + 1 el
representant d’aquest páıs és de la junta. Però
deixa’m aclarir que la reunió de Barcelona va
ser molt diferent de totes les que s’havien fet
fins aquell moment. Habitualment, i a causa
de la loǵıstica d’aquestes trobades (més de cent
persones amb sis aules paral·leles, més una per
a la part informàtica), fa que aquestes es portin
a llocs allunyats del centre de la ciutat. A
Barcelona no va ser aix́ı. Totes les reunions es
van fer en aquest edifici immillorable, la seu de
l’IEC, que és on estem ara, dormien a tocar
d’aqúı, a la residència d’investigadors, just al
mig del Gòtic, el mar a prop, l’organització
perfecta... Vaja, com sempre.

L: I ens van rebre al Parlament. Encara recordo
com ens va rebre el president del Parlament
d’aquell moment, Ernest Benach....
M: Śı, tots els convidats van poder copsar que
les institucions, com per exemple la Societat
Catalana de Matemàtiques, donaven suport
de manera inqüestionable a l’organització. Ara
bé, cal recordar també que les activitats ex-
tres van tenir un pes fonamental en aquella
reunió anual. Vam organitzar una sortida en
bicicleta per Barcelona que va ser un èxit
total i, si a això hi sumes un sopar al costat
del mar amb un grup de música que tocava
cançons de päısos ben diferents, ja et pots
imaginar! Tu, jo i el representant de Veneçuela
cantant cançons que ara és millor no recor-
dar...i, en acabar la vetllada, tots junts Rambla
amunt.
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L: Com hem dit, després d’aquest annual
meeting a Barcelona hi va haver un abans i
un després... I també de la manera de veure
Catalunya per part de totes aquestes persones.
Encara recordo que a la primera reunió que
vam assistir, la de Ŕımini,Claude Deschamps
ens demanava, a Carles Romero i a mi, en quin
idioma fèiem les publicacions matemàtiques els
catalans. T’ho pots imaginar?
M: En català i en anglès, és clar! Śı, la
veritat és que la majoria dels membres van
venir amb una mica de por, dubtaven de la
nostra capacitat organitzativa. Però no pas per
malfiança sinó per desconeixement. La mateixa
ignorància, però encara més gran, que teńıem
nosaltres abans d’anar, per exemple, a Minsk
o Geòrgia...

L: I després d’aquesta reunió a Barcelona va
ser quan vas entrar a la Junta Directiva del
Kangourou?
M: No. El 2007 no hi vaig poder anar per pro-
blemes f́ısics però vaig tornar el 2008 a Berĺın.
La reunió havia de ser a Tbilisi (Geòrgia)
però els problemes bèl·lics que hi havia en
aquell moment al páıs van desaconsellar fer-
ho allà. Els representants georgians ens deien
que hi pod́ıem anar sense cap problema, però
nosaltres, un dia śı i un altre també, només
veiem a les not́ıcies de la televisió tancs i més
tancs pels carrers. Aleshores, el president de
l’AKSF va comunicar que no hi pod́ıem anar.
Els alemanys, en dos mesos, ho van organitzar
tot a Berĺın. I, allà, vaig ser escollida membre
de la junta de l’AKSF. Suposo que el factor de
ser dona hi va influir favorablement.

L: I el factor llat́ı crec que també, ja que
durant aquells anys van entrar molts päısos de
Llatinoamèrica. Perquè el nombre de membres
del Board és fix, oi? Perquè hi entri un membre
n’ha de sortir un altre.

M: Śı i les eleccions es convoquen cada tres
anys, que no és el mateix any que s’escull el
president.

L: Tu hi has estat nou anys, tres «legislatures»,
i sempre amb el mateix president?
M: No! A la reunió que finalment es va fer
a Geòrgia va haver-hi canvi de president. El
president d’aquell moment no va venir a la
reunió, però va presentar la seva candidatura
i també es va presentar una nova candidatura
encapçalada pel representant eslovè, que va ser
qui, finalment, va guanyar. Śı, hi he estat tres
mandats i, aquest any, que s’acabava el tercer,
em vam demanar que continués però jo vaig
declinar l’oferta perquè estava a punt de fer
setanta anys i creia que ja no em tocava anar
a aquestes reunions tan llargues i sovint tan
complicades. Que a mi, el que m’agrada és
fer problemes del Cangur, no hores i hores de
reunions.

L: I tu, que has viscut des de dins i durant nou
anys, aquestes reunions del Board, és veritat
que bona part del que es fa és poĺıtica, igual
que en altres organismes internacionals, i que
no sempre hi ha bones relacions entre tots?
M: El canvi de president va portar cua. Va
haver-hi uns quants päısos que no el van
acceptar i, des d’aquell moment, moltes feines
que havien estat relativament senzilles, com ara
decidir els punts que s’havien de canviar dels
estatuts, es van tornar més complexes perquè
sempre hi havia algú que duia la contrària, que
d’alguna manera feia boicot als acords...

L: Però se suposa que aquestes reunions són per
triar problemes de matemàtiques, no d’altres
tipus...
M: Śı, és clar, però fixa’t que fa vint anys eren
set o vuit päısos i ara som més de setanta.
Al principi els representants, eren persones.
Ara això ha canviat, els representants són
associacions i no persones particulars, fet amb
el qual nosaltres estem d’acord. Ara bé, sempre
hi ha persones que estan acostumades a un altre
tipus de funcionament i que els costa canviar.

L: Śı, és clar. Per exemple, en el nostre cas;
l’organisme, la SCM, és públic. Però no sempre
ha estat aix́ı, oi?
M: La veritat és qui hi ha funcionaments ben
diversos. Per exemple, en l’àmbit financer hi
ha päısos que cobren una quota per a cada
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alumne per presentar-se a la prova, mentre que
uns altres no. Per exemple, si en un páıs hi ha
una persona que gestiona el Cangur i cobra 12
euros per alumne quan el seu cost real és, per
dir alguna xifra, de 6 euros... On va a parar la
resta?

L: És a dir, no sempre hi ha una institució
pública al darrere?
M: En el nostre cas, śı. Per exemple, aqúı a
Catalunya la quota la fixa la Comissió del Can-
gur, després d’escoltar la Junta Directiva de la
SCM. I si un any tenim superàvit, l’any següent
s’abaixa la quota. Un altre fet diferencial del
nostre Cangur ha estat que ens agrada agrupar
els alumnes en seus i convertir el dia de la prova
en una mena de «festa de les matemàtiques».
Aix́ı, alguns centres aprofiten la jornada per
organitzar gimcanes, conferències, etcètera. Per
tant, s’han d’imprimir unes proves, enviar-ho
amb els missatgers, corregir-les i, per cobrir els
costos d’aquest tipus, fem pagar una quota.

L: Però hi ha algun páıs que ho fa de franc?
M: Śı. Crec que Alemanya i algun altre que ara
no recordo...També és cert que hi ha päısos que
pengen els exercicis al web, reben les respostes
i prou. Nosaltres tenim uns quants professors
responsables de zona (un a Girona, un altre a
Lleida, un a Tarragona i sis o set a Barcelona)
que, gratia et amore, es dediquen a tota la gestió
dels centres participants Això vol dir una feina
força dura durant un mes i mig.

L: Però la prova és única?
M: Śı, podem dir que la prova és única però la
manera de dur-la a terme no.

L: Però, a més, a casa nostra, aquests darrers
anys s’ha estès a altres nivells, Això fa que
dins de l’organització del Cangur hi convisquin
diferents estructures.
M: Śı. Actualment tenim l’estructura clàssica
de quart d’ESO i primer i segon de batxillerat
i l’estructura ampliada a les proves de primer,
segon i tercer d’ESO i també cinquè i sisè de
primària. En aquest segon cas les proves es
fan als centres, que reben els exercicis el dia
anterior, ells els imprimeixen i a continuació
ens tornen els fulls de resposta per corregir-
los. En el cas de la prova clàssica, en què una
part de l’alumnat es reuneix en algunes seus el
procediment no és aix́ı. Les proves fotocopiades
s’envien i es recullen a les seus amb missatgers

per poder-ho corregir al més aviat possible.
Abans la correcció la feien uns alumnes de la
UPC que es passaven tota una nit corregint-los,
però les dimensions a les quals hem arribat ens
han obligat a contractar una empresa externa i
aquesta té uns terminis.

L: És que en tres anys hem passat de quinze
mil a cent mil alumnes inscrits. Això ha passat
a altres päısos o no?
M: Bé. Hi ha alguns päısos que ja ho havien
estès fa anys. Altres ho han anat fent progressi-
vament... Pensa que el nombre d’alumnes parti-
cipants al Cangur a tot el món és manté estable
aquests darrers anys i és aproximadament de sis
milions!

L: I tornant a la reunió anual, hi continuaràs
assistint?
M: És clar que śı!. L’equip que formem Mireia
López, Mariona Petit, tu, Marc Guinjoan de
Catalunya i Mercè Llabrés de les Balears i jo
mateixa hi anem cada any. El fet de cobrar
una quota i tenir una institució al darrere fa
que hi puguem anar una representació tan gran.
Altres päısos només tenen un o dos membres.
Per exemple, l’any passat la Junta Directiva de
l’AKSF va decidir ajudar päısos, com Zàmbia,
que ens havien demanat d’assistir a aquestes
reunions anuals, però que no disposaven de
mitjans per sufragar les despeses de viatge i
allotjament.

L: La darrera, que va ser a Süıssa, no devia ser
pas a preu redüıt, oi?
M: Bé. Ara, amb els nous estatuts, tots aquests
tipus de despeses estan tabulades i no poden su-
perar una quantitat terminada: despesa diària,
nombre de membres...Tot i aix́ı, l’esdeveniment
ha agafat una volada que fa que qualsevol páıs
no pugui organitzar aquesta reunió.

L: Les properes on seran?
M: La següent serà a Vı́lnius, Lituània.

L: I també s’ha fet alguna d’aquestes reunions
fora d’Europa, oi?
M: Śı, per exemple, a Puerto Rico. Al principi
semblava que això augmentaria molt el pres-
supost, però al final, amb una bona feina de
previsió, no va ser aix́ı. També hem fet reunions
a päısos curiosos, com el cas de Geòrgia, que ja
hem comentat abans, on van haver de sortir per
cames...
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L: Sense haver fet res dolent, eh. El problema
és que el patrocinador principal va ser detingut
tot just el dia abans de la nostra arribada i no
va concedir els fons que havia promès. Ens van
allotjar a una mena de complex de vacances
que havien contractat però on no van poder
oferir ni la paga i senyal. El paisatge era molt
bonic, a prop d’un llac, però estava desert.
Estàvem a zero graus, sense calefacció... i a
finals d’octubre! Afortunadament, al segon dia
ja vam tenir calefacció.
M: Śı. Recordo que érem a l’aeroport i encara
no teńıem clar si podŕıem marxar. Semblava
el final de Casablanca... A més, van detenir
l’organitzadora tot just acabar la reunió i van
quedar moltes despeses per pagar que van haver
d’assumir algunes organitzacions locals, com la
francesa i l’alemanya.
L: I això que l’organitzadora assegurava que
tenia ĺınia directa amb el president de la
República!
M: L’organització ha crescut tant que, tot i
els esforços de control que es fan, hi ha päısos
que només hi assisteixen per fer-se publicitat
o també hi ha organitzacions formades per
no matemàtics que venen les proves dels anys
anteriors, organitzen el concurs i fan d’això el
seu modus vivendi...
L: Ara això ho fa la minoria...
M: Śı, és clar... però els primers anys que hi
participen és dif́ıcil d’esbrinar-ho.
L: I després hi ha algunes anomalies. Per
exemple, Catalunya i Puerto Rico són les dues
organitzacions que hi pertanyen i no són estats,
malgrat que els estats corresponents també hi
pertanyen...
M: Śı, però, per exemple, els Estats Units van
entrar al Cangur via Polònia, i sembla que els
que ho fan són matemàtics polonesos establerts
als Estats Units.
L: I un cop fetes les proves, cada organització
envia un report a la Junta Directiva de l’AKSF

que s’encarrega de decidir si continua sent
membre.
M: Śı. Això fa, d’alguna manera, de filtre...
Crec que el canvi que hem fet (ara els membres
són institucions i no persones particulars) anirà
a favor de poder eliminar aquests casos o situ-
acions dubtoses...Amb els nous estatuts, queda
molt clar quines són les obligacions i els deures
de cada organització que pertany a l’Associació
Cangur... Per exemple, una situació que ens
hem trobat darrerament és la d’alguns päısos
del sud-est asiàtic, que es prenen el Cangur com
una prova d’elit.

L: I això desvirtua el concepte primigeni del
Cangur com a concurs universal.
M: Śı, és aix́ı. Pensa que, en general, els
problemes del Cangur el que et demanen no
és un gran coneixement matemàtic, sinó que
més aviat mostren quin és el grau de maduresa
matemàtica de l’alumne.

L: No hem d’oblidar que és una activitat que,
afortunadament, s’ha fet molt popular entre
els pares i ensenyants. Ara tothom sap què
es el Cangur... A més les puntuacions no són
públiques, només les coneix el professor que ha
inscrit l’escola.
M: Śı, però per dur a terme tot això és necessita
una organització darrera al darrere. Per exem-
ple, Antoni Gomà s’encarrega de tota la part
informàtica; Carles Romero, Manel Mart́ınez,
Dani Bosch i Antoni Gomà fan les maquetes,
que no és una feina fàcil, i després hi ha la
Comissió Cangur, formada per una vintena de
professors, que tradueix els problemes, hi busca
errors o adapta els problemes rebuts.

L: Marta, crec que ho hem de deixar aqúı
perquè falten menys de deu minuts per
a la xerrada del professor Julià Cuf́ı que
obre l’assemblea anual de la SCM. Moltes
gràcies!
M: Moltes gràcies a tu, Llúıs!
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